



中国·长春·吉林大学

CN22-1051/D  
ISSN1003-4781

# 当代法学

CONTEMPORARY LAW REVIEW

全国中文核心期刊  
中国人文社会科学核心期刊  
中文社会科学 CSSCI 来源期刊

2018/2

第三十二卷第二期(总第一八八期)

· 实体法与程序法交叉研究专栏: 聚焦指导案例 33 号 ·

确认他人恶意串通合同无效之诉的合法性检讨

——最高人民法院指导案例 33 号的程序法评释 ..... 刘哲玮 (4)

恶意串通、债权人撤销权及合同无效的法律后果

——最高人民法院指导案例 33 号的实体法评释 ..... 茅少伟 (14)

· 国际海底区域开发制度专题 ·

国际海底区域“开采法典”的制定与中国的应有立场 ..... 杨泽伟 (26)

国际海底区域担保国责任的可能发展及其对中国的启示 ..... 魏妩媚 (35)

新《国家赔偿法》下刑事赔偿的司法实践研究 ..... 杜仪方 (45)

论刑罚概念: 从“本质”到“意义” ..... 王 牧 (55)

境外追逃追赃良性循环理念的界定与论证 ..... 张 磊 (63)

我国经济犯罪超个人法益属性辨析、类型划分及评述 ..... 时 方 (73)

论债因在合同法中的作用 ..... 李永军 (83)

从中国民法典时代特色角度谈知识产权入典立法建议 ..... 王琳琳 (97)

劳动法分类调整模式的宪法依据 ..... 王天玉 (112)

认罪认罚从宽制度试点的实践性反思 ..... 周 新 (123)

论协商性司法的价值立场 ..... 吴思远 (134)

人民陪审员参审职权改革的中国模式及反思 ..... 贾志强 (143)

我国共有物分割之诉性质研究 ..... 李 辉 (153)

本期执行编辑: 李 剑

出版时间: 2018 年 3 月 10 日

**Contemporary Law Review**  
Vol. 32, No. 2( Ser. No. 188) , March 2018

**Main Contents**

· **Symposium on Substantive and Procedural Law: Focus on Guidance Case No. 33** ·

The Legality of Confirming Others' Vindictive Malicious Colluded Contracts as Invalid  
—A Procedural Law Comment of the Guiding Case No. 33 of the Supreme People's Court  
..... LIU Zhe-wei(4)

Malicious Collusion, Cancellation by Creditors and the Legal Consequences of Invalid Contracts  
—A Substantive Law Comment on Guiding Case No. 33 of the Supreme People's Court  
..... MAO Shao-wei(14)

· **Symposium on International Seabed Area Development** ·

The Development of the Exploitation Code in the Area and China's Position ..... YANG Ze-wei(26)

Possible Development of Sponsoring States Liability in the Area and Its  
Implication for China ..... WEI Wu-mei(35)

A Research on Judicial Practice of Criminal Compensation under New State  
Compensation Law ..... DU Yi-fang(45)

On the Concept of Penalty: from Nature to Significance ..... WANG Mu(55)

The Definition and Argumentation of the Notion of Virtuous Cyclical Oversea Pursuit  
of Escapee and Booty ..... ZHANG Lei(63)

Analysis, Classification, and Comment on the Public's Legal Benefit  
of Economic Crime in China ..... SHI Fang(73)

On the Role of Obligandi Causa in Contract Law ..... LI Yong-jun(83)

Legislative Proposals of Entering Intellectual Property into the Civil Code from the  
Perspective of Chinese Characteristics ..... WANG Lin-lin(97)

Constitutional Basis for Classified Adjustment of Labor Law ..... WANG Tian-yu(112)

Practical Reflection on the Pilot Program of Leniency System of Guilty Plea ..... ZHOU Xin(123)

The Standpoint of Value on Negotiated Justice ..... WU Si-yuan(134)

The Chinese Model on the Reform of the Right for People's Juror to Attend Trial  
and Its Reflection ..... JIA Zhi-qiang(143)

The Nature of Division of Common Property Litigation in China ..... LI Hui(153)

(Translated by HE Zhi-peng)

反映 **当** 今 动态  
承担 **代** 言 使命  
推动 **法** 治 进步  
引领 **学** 术 潮流

## 当代法学

(双月刊)

ISSN 1003-4781



主管、主办 吉林大学  
承办 吉林大学法学院  
编辑 《当代法学》编辑部  
出版 《当代法学》杂志社  
社长 蔡立东  
主编 姚建宗  
社址 长春市前进大街 2699 号  
邮编 130012  
电话 86-431-85166050  
传真 86-431-85166061  
投稿网址 [ddfx.paperonce.org](http://ddfx.paperonce.org)  
国内发行 吉林省报刊发行局  
邮发代号 12-342  
印刷 长春新华印刷集团有限公司

**Supervisor:**Jilin University  
**Sponsor:**Law School,Jilin University  
**Editor:**Editorial Department of Contemporary Law Review  
**Publisher:**Magazine House of Contemporary Law Review  
**Magazine House Director:**Cai Li-dong  
**Editor in Chief:**Yao Jian-zong  
**Address:**2699,Qianjin Street,Changchun,China  
**Post Code:**130012  
**Tel:**86-431-85166050  
**Fax:**86-431-85166061  
**http://**[ddfx.paperonce.org](http://ddfx.paperonce.org)  
**Domestic Distributor:**Newspaper and Magazine Distribution  
Bureau,Jilin Province  
**Postal Distribution Code:**12-342  
**Printing:**Changchun Xinhua Printing Group Co.,Ltd.

定价:15.00 元